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Oœwiadczenie skierowane do ministra sprawiedliwoœci Krzysztofa Kwiatkowskiego

Oœwiadczenie dotyczy dostêpu stron do akt s¹dowych.
W ostatnich miesi¹cach jest dziwna praktyka w s¹dach, zw³aszcza okrêgowych. Polega ona na tym,

¿e strony, które zg³aszaj¹ siê w celu zbadania akt sprawy, i pe³nomocnicy s¹ odsy³ani i mog¹ czytaæ te
akta w wyznaczonym dniu w przysz³oœci. Czyli strony nie mog¹ mieæ bezpoœredniego dostêpu do akt,
tylko ¿¹da siê od nich, ¿eby ustali³y termin na zapoznanie siê z aktami sprawy, i to w czytelni, a nie w se-
kretariacie okreœlonego wydzia³u. Jest to praktyka, która bardzo utrudnia ¿ycie stronom. Wymaga to od
nich chodzenia po kilka razy do s¹dów w celu za³atwienia prostej sprawy zapoznania siê z aktami, po-
ch³ania ogromn¹ iloœæ czasu i stanowi istotne ograniczenie dostêpu do akt sprawy i uczestnictwa w po-
stêpowaniu, a tym samym oznacza ograniczenie stron w obronie w³asnych praw. Uwa¿am, ¿e taka
praktyka jest niedopuszczalna. Nie wiem, czym ona zosta³a spowodowana. Jestem adwokatem od trzy-
dziestu lat, a z czymœ podobnym spotykam siê dopiero od paru miesiêcy.

Taka praktyka jest nie do zaakceptowania, dlatego wzywam pana ministra sprawiedliwoœci, ¿eby ze-
chcia³ to naprawiæ na drodze nadzoru administracyjnego, bo w tym zakresie ma prawo do nadzoru ad-
ministracyjnego. Nie jest to ingerencja w niezawis³oœæ s¹du, która, przypominam, dotyczy jedynie treœci
wydawanych orzeczeñ i sposobu procedowania, a nie kwestii organizacji pracy s¹du, w tym godzin otwar-
cia sekretariatów, dostêpu do nich, jak równie¿ dostêpu do akt. Wzywam pana ministra sprawiedliwo-
œci, ¿eby zechcia³ podj¹æ dzia³ania zmierzaj¹ce do uzdrowienia tej sytuacji, do uczynienia jej normaln¹,
tak¹, jaka by³a przez dziesi¹tki lat.
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